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Ni una sola factura de la llum ha arribat en 15 anys al poble d’Alós d’Isil. Ningú n’ha emès des que va fer fallida la 
companyia que subministrava aquest poble del Sobirà, però l’electricitat hi arribava de tota manera, a través de la 
xarxa de distribució municipal i proveïda per Endesa, que reclama ara el pagament del consum acumulat durant anys.

Un poble del Sobirà porta 15 anys sense 
rebuts de la llum i Endesa exigeix cobrar-la
La companyia que la venia a Alós d’Isil va fer fallida, però l’electricitat va seguir arribant

energia subministrament

r. ramírez
❘ lleiDa ❘ Fa quinze anys que els 
veïns d’Alós d’Isil no paguen 
la llum, perquè no han rebut 
ni una sola factura en aquest 
període. Ningú ha emès rebuts 
des que va fer fallida la petita 
companyia que subministrava 
aquest poble del Pallars Sobi-
rà. Malgrat això, va continuar 
rebent electricitat procedent de 
la xarxa d’Endesa i ara aquesta 
empresa reclama a l’ajuntament 
d’Alt Àneu que pagui l’energia 
consumida durant anys. El con-
sistori i l’entitat municipal des-
centralitzada (EMD) d’Isil i Alós 
han fet els primers passos per 
regularitzar la situació i assegu-
rar el subministrament elèctric 
d’aquesta localitat, de poc més 
de vint habitants censats. En-
desa té constància de l’electri-
citat que consumeix Alós d’Isil 
gràcies a un comptador en el 
punt en què la seua xarxa de 
distribució connecta amb la del 
poble, uns 2,5 km de línies pro-
pietat de l’ajuntament i l’EMD. 
Això significa que coneix la des-
pesa elèctrica total, però no la 
de cada veí ni la d’usos públics 
com l’enllumenat, la qual cosa 
li impedeix emetre factures. La 
companyia ha reclamat el pa-
gament de la llum al consistori 
d’Alt Àneu i han iniciat negoci-
acions juntament amb l’EMD. 
Cap de les parts va precisar la 
quantitat exigida, però fonts 
pròximes apunten que supera-
ria els 100.000 euros pels últims 
5 anys: el consum anterior es 
consideraria prescrit. L’alcalde, 
Xavier Llena, va explicar que 
l’ajuntament planteja pagar el 
consum de 4 anys al preu de la 
tarifa que té contractada amb 
l’Associació de Municipis de Ca-
talunya i sense recàrrecs per de-
mora. “El consistori no és una 
companyia elèctrica i no ha fet 
negoci amb l’energia d’Alós”, va 
recalcar.  Una vegada acordada 
la quantitat a pagar, l’ajunta-
ment i l’EMD hauran de pac-
tar una manera, per decidir, de 
repercutir aquesta quantitat al 
poble d’Alós. L’entitat municipal 
ha venut aquest mes la xarxa de 
distribució d’Alós a una compa-
nyia del Pirineu, que l’ha adju-
dicat en concurs. El president de 
l’EMD, Guillem Esteban, va ex-
plicar que la venda persegueix 
dos objectius. D’una banda, de-
dicarà els ingressos de la venda, 
una mica més de 50.000 euros, 
a eixugar part del deute amb 
Endesa. De l’altra, la firma ad-
judicatària assumirà el cost de 

n El Pirineu acull nombroses 
infraestructures elèctriques 
la construcció de les quals 
va ser possible mitjançant la 
firma de convenis i contrac-
tes amb els municipis amos 
dels terrenys que ara ocupen 
preses, embassaments i línies 
d’alta tensió. Alguns d’aquests 
acords són gairebé centenaris 
i estableixen contrapartides 
com quotes de subministra-
ment gratuït o tarifes bonifi-
cades. Els successius canvis en 
la normativa elèctrica i fiscal 
xoquen de vegades amb les 
clàusules d’aquests pactes i 
ocasionen conflictes.

El litigi més conegut és el de 
l’lVA a les factures de la llum 
de la Vall Fosca, encara en 
curs després de més d’una dè-
cada. L’ajuntament de la Tor-
re de Capdella va firmar amb 
l’antiga Energía Eléctrica de 
Catalunya SA acords el 1917 
i el 1927 pels quals va cedir 

sòl per a hidroelèctriques que 
ara pertanyen a Endesa. L’úl-
tim contracte va fixar el preu 
de la llum en 0,0021 €/kWh, 
una ínfima part de les tarifes 
actuals. Tanmateix, la compa-
nyia aplica als rebuts l’IVA de 
la tarifa d’últim recurs en lloc 
de la pactada el 1927. Això fa 
que l’import d’aquest grava-
men sigui molt superior al de 
l’energia consumida, una cosa 
que rebutgen l’ajuntament i 
els veïns. El litigi segueix en 
els tribunals i ha comportat 
talls de llum a veïns els últims 
anys al negar-se a pagar el que 
se’ls exigia.

Conflictes per les factures elèctriques al Pirineu

la vall foSca
el litigi per l’iVa de les 
factures de la llum de la 
Vall Fosca segueix en curs 
després d’una dècada

conservació de les línies, ara a 
càrrec de les arques públiques. 
Revertir el progressiu deteriora-
ment és necessari per assegurar 
el subministrament elèctric del 
poble en el futur. Endesa es va 
mostrar disposada a “col·labo-
rar per resoldre-ho de la forma 
més fàcil i ràpida possible” i 
va apuntar que està “pendent 
que es regularitzi la xarxa de 
distribució, en situació de fa-
llida des de fa temps”. Un cop 
les línies reuneixin les condici-
ons que exigeix la normativa, 
l’empresa va expressar la seua 
confiança que el municipi assu-
meixi les factures pendents i va 
recalcar que donarà “facilitats 
per pagar” com fraccionaments 
i ajornaments.

clauS

la minicentral hidroelèctrica d’alós d’Isil.

Una concessionària en fallida
z l’empresa aprofitaments ener-
gètics d’alt Àneu explotava com 
a concessionària la minicentral 
elèctrica d’alós d’isil i la xarxa de 
distribució del poble, ambdós de 
titularitat pública. També comer-
cialitzava electricitat que adqui-
ria endesa a través d’un punt de 
connexió a la seua xarxa a la lo-
calitat veïna d’isil. la desaparició 
d’aquesta firma va suposar el tan-
cament de la minicentral i el cost 
de mantenir les línies va recaure 
en l’ajuntament d’alt Àneu i l’eMD 
d’isil i alós.

Electricitat d’Endesa
z l’electricitat subministrada per 
endesa va seguir arribant a alós 
d’isil sense que la companyia po-
gués emetre rebuts. Només té un 
comptador en el punt on la seua 
xarxa connecta amb la del poble. 
això li permet conèixer la despesa 
total de la localitat, però no la de 
cada veí ni la d’usos públics com 
l’enllumenat. l’empresa va dirigir 
la seua reclamació a l’ajuntament 
d’alt Àneu, que negocia amb 
l’eMD la quantitat a pagar.

Intents de regularització
z Desde la fallida de l’antiga com-
panyia elèctrica fins ara hi ha ha-
gut alguns intents de regularitzar 
la situacíón. Hi va haver intents de 
vener les línies elèctriques públi-
ques que es van saldar sense èxit, 
abans del concurs que les ha adju-
dicat aquest mateix mes. en 2015, 
l’ajuntament i endesa van acordar 
no tallar el subministrament per 
evitar afectar usos de primera 
necessitat.

Línies deteriorades
z les línies elèctriques públiques 
d’alós d’isil s’han vist sotmeses a 
un progressiu deteriorament i ac-
tualment no compleixen les con-
dicions que dicta la normativa. 
l’empresa que ha adquirit aques-
ta infraestructura elèctrica haurà 
de regularitzar les instal·lacions i 
assumir els costos de conservació.

Noves comercialitzadores
z Regularitzar les línies elèctriques 
d’alós d’isil i que hi hagi una distri-
buïdora al capdavant de la gestió 
són condicions necessàries per-
què les comercialitzadores elèctri-
ques puguin oferir contractes de 
subministrament als veïns del po-
ble. l’actual deteriorament de la 
xarxa de distribució ho impedeix.

Camí de la regularització
z l’eMD d’isil i alós preveu dedicar 
els ingressos per la venda de les lí-
nies, més de 50.000 euros, a liqui-
dar part del deute amb endesa. la 
resta haurà de sortir de les arques 
municipals i l’eMD i el consistori 
hauran de pactar com traslladar 
aquesta despesa al poble d’alós. 
al marge de regularitzar el con-
sum passat, la venda de les línies 
és el primer pas per adequar-les a 
la normativa i que els veïns i l’eMD 
puguin firmar contractes de sub-
ministrament amb la comercialit-
zadora que prefereixin.

Reobrir la minicentral
z l’eMD planteja a més llarg termi-
ni tornar a posar en marxa la mi-
nicentral hidroelèctrica, ara clau-
surada, per obtenir ingressos de la 
venda d’energia.
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Ordre de desallotjar ‘dormitoris’  
a l’antic mercat de la Mariola.

p. 10
Un incendi talla l’avinguda Pinyana  
i causa un accident.

p. 11

❘ LLeiDa ❘ L’associació de veïns de 
Ciutat Jardí no va renovar la 
junta directiva en l’assemblea 
anual que es va celebrar ahir 
perquè no es va presentar cap 
candidat. Han obert un ter-
mini extraordinari d’un mes 
per rebre propostes, i els tret-
ze integrants de l’actual junta 
repetiran en els seus càrrecs si 
finalment no hi ha cap candi-
dat. És el que el president, Ra-
mir Bonet, preveu que passarà 
perquè “per aconseguir peti-
tes coses hem de fer un esforç 
terrible, i els veïns ho saben”. 
Bonet afegeix que “ens sabria 
molt greu perdre tot el que hem 
aconseguit. Estem cansats i per 
això demanem un relleu en les 
nostres funcions, però no vo-
lem que el barri es quedi sense 
associació”.

Els veïns van mostrar la seua 
decepció amb la falta de serveis 

La junta veïnal de Ciutat Jardí es 
manté al no haver-hi candidats

barris assemblea

La d’ahir va ser una de les assemblees més multitudinàries.

gerarD hOyas

socials al barri, així com d’una 
escola bressol. D’altra banda, 
van valorar positivament el nou 
sistema de contenidors amb cla-
uers per als habitatges plurifa-

miliars. A més, van manifestar 
la necessitat que els autobusos 
urbans passin pel barri, ja que 
actualment només arriben a 
l’hospital Arnau.

exterior de la seu del departament de Drets Socials a Lleida.

gerarD hOyas

marc carboneLL
❘ LLeiDa ❘ El departament de Drets 
Socials de la Generalitat acumu-
la a Lleida mesos de retard per 
als tràmits de reconeixement o 
renovació del grau de discapa-
citat. Un veí afectat per aquesta 
situació va denunciar a aquest 
diari que porta des de finals de 
gener sense aconseguir una re-
visió del seu grau de discapaci-
tat. Va explicar que els serveis 
socials li van indicar que l’espe-
ra podria superar un any, per la 
qual cosa va intentar agilitzar 
el tràmit anant a les oficines 
d’aquest departament a Tremp 
i Balaguer. Segons va detallar, 
allà li van recollir la documen-
tació, però el van informar que 
el procés està centralitzat des 
de Lleida, per la qual cosa no 
hi ha manera d’accelerar la re-
visió. “No em trobo bé i neces-
sito demanar una adequació a 
la feina”, va indicar. “Un cone-
gut meu es troba en la mateixa 
situació des del juny passat”, 
va afegir.

Així mateix, va assegurar –i 
aquest diari ho ha pogut cons-
tatar– que l’oficina d’atenció 
ciutadana de Lleida no apareix 
al cercador web per sol·licitar 
un reconeixement o revisió del 

Denuncien mesos de retard per obtenir  
el reconeixement del grau de discapacitat
Un afectat destaca que l’oficina de la capital no dona cita i Aspid afirma que els tècnics estan saturats

serveis socials tràmits

grau de discapacitat, com sí que 
ocorre amb unes altres vuit ca-
pitals de comarques lleidatanes. 
Davant de tal situació, va trucar 
al 061 i va rebre per resposta 
que el sistema està “col·lapsat” 
i que havia d’insistir per ser atès.

Malgrat que l’Associació de 
Paraplègics i Discapacitats Físics 
de Lleida (Aspid) no té constàn-
cia que no es pugui demanar cita 
prèvia a Lleida ciutat, sí que és 
coneixedora que hi ha nombro-
sos retards per als certificats del 

grau de discapacitat. “Aquest 
problema és més recent a Lleida, 
ja que les altres capitals catala-
nes el pateixen des de l’inici de 
la pandèmia i aquí van comen-
çar a ser preocupant l’any pas-
sat”, va afirmar la presidenta de 

l’associació, Bibiana Bendicho. 
El veí afectat va ratificar que el 
temps d’espera mitjà aquí era 
d’“uns raonables tres mesos” 
abans del coronavirus.

Aspid manté contacte directe 
amb el departament de Drets 
Socials. De fet, han presentat 
diverses reclamacions a nivell 
federatiu pels retards. Bendicho 
va dir que la resposta ha estat 
sempre que “reben moltes pe-
ticions i avancen els expedients 
al ritme que poden” perquè “els 
tècnics han estat sobresaturats 
arran de l’emergència social de 
la pandèmia”. 

El departament no va respon-

dre ahir a la consulta d’aquest 
diari. Fa gairebé un any, la por-
taveu del Govern català, Patrí-
cia Plaja, va reconèixer que el 
temps d’espera no era òptim i 
que treballaven per revertir la 
situació.

SiStema coL·LapSat
L’oficina de Lleida ciutat  
no apareix al cercador web 
per sol·licitar una revisió       
o reconeixement

Dimarts, 18 d’abril
Dijous, 20 d’abril
Dimecres, 26 d’abril
De 17 a 18.30 h.

PORTES OBERTES

ESCOLES 
BRESSOL 
MUNICIPALS

A les escoles de Sucs, Llívia i Raimat, només dies 20 i 26

Més informació: educacio.paeria.cat
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El Masters 1.000  
de Montecarlo,  
sense espanyols

tenis

❘ montecarlo ❘ Roberto Bautis-
ta no va poder classificar-se 
ahir per als vuitens de final 
del torneig de Montecarlo, 
tercer Masters 1.000 de la 
temporada, al caure per un 
doble 6-4 amb l’alemany Ale-
xander Zverev, amb la qual 
cosa el torneig es queda sense 
espanyols. Per la seua part, 
el rus Daniïl Medvédev va 
derrotar l’italià Sonego (6-
3 i 6-2) i l’austríac Dominic 
Thiem va caure eliminat.

Sancionen el 
director esportiu 
de l’Espanyol

futbol

❘ maDriD ❘ El Comitè de Com-
petició ha fet públiques les 
sancions de l’última jornada 
i una té relació amb l’RCD 
Espanyol i és la més inusual, 
perquè no afecta cap juga-
dor de Luis García, sinó el 
director esportiu, Domin-
go Catoira, que haurà de 
complir dos partits de san-
ció per haver “menyspreat 
l’àrbitre”.

L’AFE reclama que 
la Lliga femenina 
entri a la quiniela

futbol

❘ maDriD ❘ L’Associació de Fut-
bolistes Espanyols (AFE) ha 
remès aquesta setmana car-
tes a Irene Montero, ministra 
d’Igualtat, i a Antonia Mo-
rillas, directora de l’Institut 
de les Dones, per sol·licitar 
una reunió amb elles amb 
l’objectiu d’abordar la in-
clusió de la Lliga Femenina 
de manera permanent a la 
quiniela.

Espanya es complica 
ser a la Final a 6 de 
la Copa Mundial

waterpolo

❘ rotterDam ❘ La selecció es-
panyola femenina de water-
polo va perdre ahir per 9-13 
davant d’Itàlia en el segon 
partit del grup A de la Co-
pa Mundial que es disputa a 
Rotterdam (Països Baixos) 
després d’encaixar un par-
cial d’1-5 en els últims mi-
nuts. Amb aquesta derrota, 
l’equip estatal es complica la 
classificació directa entre els 
dos primers del grup per a la 
Final a 6 de Long Beach del 
mes de juny vinent.

Primer torneig entre 
clubs socials a Lleida

tenis taula competició

redacció
❘ lleiDa ❘ El Centre de Tecnificació 
de Tennis Taula de les Borges 
Blanques va ser escenari ahir 
del primer torneig d’aquest es-
port en què han participat clubs 
socials de Lleida, organitzat pel 
Club Social Pallars, gestionat 
per la coordinadora d’entitats 
de salut mental i addiccions de 
la demarcació lleidatana. 

Sota el nom de Donar Pei-
xet, el torneig ha comptat amb 
la participació d’una cinquan-

tena de persones. La iniciativa 
de la jornada tenia com a objec-
tiu tornar als partits entre els 
clubs socials de la província de 
Lleida que s’havien deixat de 
fer a causa de la pandèmia de 
la covid-19. 

En aquesta nova edició han 
pres part el Club Social Pallars 
de Sort, La Brúixola de Lleida, 
El Porxo de Balaguer, El Nord 
de Mollerussa, Compàs de June-
da i el Club Social d’Alba Jussà 
de Tremp. el torneig es va celebrar al centre de Tecnificació de les Borges.

Michael carrera va tenir un gran debut, però després ha anat perdent protagonisme per a Jaka Lakovic.

acb Photo/m henriquez

Un dels equips que van jugar tornejos de Setmana Santa.

El Força Lleida i Michael 
Carrera s’enyoren
L’equip firma la pitjor ratxa sense el veneçolà, que tot just juga a les Canàries

bàsquet leb or

xavier pUJoL
❘ lleiDa ❘ El Força Lleida i Micha-
el Carrera van separar els seus 
camins a mitjans de març i gai-
rebé un mes després es podria 
dir que la decisió, forçada pel 
mateix jugador i el seu entorn, 
ha resultat ser un mal negoci 
per a les dos parts. L’equip de 
Gerard Encuentra, que encara 
està en fase d’adaptació de rols i 
dels últims fitxatges, ha encade-
nat la pitjor ratxa de resultats de 
les últimes dos temporades des 
que ja no compta amb l’estre-
lla veneçolana que, per la seua 
part, amb prou feines entra en 
els plans de Jaka Lakovic, que 
en l’últim matx d’ACB el va dei-
xar sense jugar.

Els números no menteixen. 
Sense Carrera, l’ICG Força Llei-
da anota una mitjana de vuit 
punts menys per partit (dels 81 
d’abans als 73 actuals), amb per-
centatges lleugerament per sota, 
i valora 17 punts menys (de 87 
a 70), mentre que en els rebots 
la incidència no és tan conside-
rable (un menys de mitjana que 
abans). Amb tot això, l’equip 
només ha guanyat un dels cinc 
partits disputats després de la 
marxa del veneçolà, encadenant 
per primer cop en dos anys tres 
derrotes consecutives que l’han 
fet baixar a la setena posició.

En el cas de Carrera, la seua 
evolució ha anat a la baixa. Des-
prés de la gran estrena davant 
del Múrcia, amb 10 punts i 17 de 
valoració en només 14 minuts, 
va mantenir la mateixa mitja-
na de temps davant de Tenerife 
(13:19) i Betis (14:28), però la 
reaparició de Damien Inglis el 
va deixar sense protagonisme, 
amb només 3:29 minuts contra 
el Joventut i quedant-se sense 
jugar l’últim duel a Saragossa.

200 jugadors del 
club als tornejos       
de Setmana Santa
n El Força Lleida ha aprofi-
tat les vacances escolars per 
prendre part en diversos 
tornejos de Setmana Santa 
a Saragossa i Salou, despla-
çant un total de 200 jugadors 
i 29 entrenadors. L’infantil 
masculí de primer any i el mi-
ni femení A han estat cam-
pions del MareNostrum de 
Salou, i el cadet masculí de 
primer any va resultar tercer 
a Saragossa.
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